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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.
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25-ГА САКАВІКА – 
ДЗЕНЬ БНР

ПОГЛЯД РэДАКТАРА

Вы бачылі, як ладзіў Сатана
Свой шумны баль, як ён увесь 
свяціўся
Не ад авацый і не ад віна –
Ад нехаванай радасці нарцыса?

Ён перамог. Ён выйграў трудны бой.
Ён даказаў зямное права сілы.
Няхай анёлы сумнаю гурмой
Глядзяць здалёку, апусціўшы крылы.

Хай слухаюць яны царкоўны звон
І святароў расчуленыя словы,
Якія ўжо, калі захоча ён,
І Богам аб’явіць яго гатовы.

Ён крыва пасміхаўся назнарок,
Нібыта тлуму гэтаму не рады,
Хоць і яму ўжо засцілала зрок
Крутая неспатоленасць улады. 

Ён волю даў усёй сваёй гайні –
У пінжаках, сурдутах і пагонах,
Бо добра ведаў: пальцам варухні –
І прыпаўзуць яны да ног ягоных.

Ён быў адзін як кінуты ў турму.
І думаў не аб славе, не аб нацыі –
Аб незайздроснай долі, што яму
Няма з кім тут ні выпіць, ні абняцца...

Г.Бураўкін.

“Менск у ачапленні міліцыі 
з аўтазакамі. Прэвентыўныя 
затрыманні на падыходзе да 
плошчы імя Якуба Коласа. 
Ачэплены сквер Янкі Купалы.” Гэта 
не рэпартаж з горада, дзе ўведзена 
надзвычайнае становішча. Гэта 
сённяшнія будні нашай сталіцы. 

Гэта – рэпартаж Белсата пра 
падзеі 25-га сакавіка 2011-га 
года ў Менску. Антынародная 
ўлада, за якую галасавала хіба 
што каля палавіны беларусаў, не 
дае адзначыць чарговыя ўгодкі 
Беларускай Народнай Рэспублікі. 
Якую ж небяспеку бачыць 
спадар Лукашэнка ў тым, што 
некалькі тысяч людзей пакладуць 
кветкі да помнікаў беларускім 

песнярам у цэнтры сталіцы? А 
вось якую: няхай ведаюць, хто 
ў хаце гаспадар. А раптам тут 
збярэцца больш людзей і яны 
змогуць прадпрыняць нешта 
небяспеснае для ягонай асабістай 
улады? Ён цудоўна разумее, што 
страціць сваю ўладу толькі тады, 
калі беларусы стануць народам. 
Калі яны, адкінуўшы страх, 
здолеюць сказаць уголас праўду, 
якая пакуль што гаворыцца на 
кухнях ці ў курылках. І любое 
святкаванне любой даты, звязанай 
з усведамленнем нашай годнасці, 
з’яўляецца яшчэ адным цвікам у 
труну таталітарызма. 

Адсюль можна растлумачыць 
усе хітрыкі ўлады з таннай 

гарэлкай, са знішчэннем 
беларускай мовы, з тэлебачаннем 
і ягонымі перадачамі, дзе няма 
ніводнай вострай тэмы. Усё 
робіцца дзеля таго, каб прымусіць 
забыцца пра тое, адкуль узялася 
наша дзяржаўнасць, адкуль 
пачынаецца Беларусь.

Але ж памяць не задушыш. 
Колькі не перапісвай падручнікаў 
па гісторыі, сёння ўсё больш 
людзей ведае праўду пра падзеі 
93-гадовай даўніны. Не за гарамі 
час, калі гэты Дзень стане для 
краіны Беларусь і яе жыхароў 
святочным, адным з самых 
светлых святаў. А пакуль што 
яго святкавала Варшава і Вільня, 
Амерыка і Аўстралія, Канада і 

Нямеччына. Святкавалі паўсюль, 
дзе існуюць згуртаванні беларусаў 
у эміграцыі або, дзе беларусы 
проста аказаліся воляй лёсу. Разам 
з іншымі грамадскімі дзеячамі да 
помнікаў слынных сыноў Беларусі 
ў Празе ўсклаў кветкі Алесь 
Міхалевіч. Традыцыйна беларусаў 
з Днём Волі павіншавала Івонка 
Сурвіла – старшыня Рады БНР, якая 
да сённяшнягя часу знаходзіцца ў 
эміграцыі. 

Улада ж, на якія б хітрыкі яна 
ні йшла, якія б святы ўзамен 
ні выдумвала, калі гэта ўлада 
падымае АМОН на змаганне з 
народам, ёйныя дні ўжо злічаны.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

5-га снежня 1917-га года ў 
Менску быў скліканы Першы 
Ўсебеларускі з’езд. Ён павінен быў 
акрэсліць лад аўтаномнай у склад-
зе Расейскай імперыі Беларусі. 
Усяго на з’ездзе зарэгістраваліся 
1872 дэлегаты. Дамінавалі 
вайскоўцы, настаўнікі і чыноўнікі. 
У з’ездзе ўдзельнічалі больш за 
700 афіцэраў і унтэр-афіцэраў з 
усіх расейскіх гарнізонаў. Пера-
важная большасць дэлегатаў мела 
сялянскае паходжанне. 

Але гэты з’езд быў разагнаны 
бальшавікамі, а прэзідыум з’езду 
арыштаваны. Тым не менш, пе-
рад сваім разгонам з’езд паспеў 
абраць Раду І –га Усебеларускага 
з’езду. Выканаўчы камітэт гэтай 
Рады 21-га лютага 1918-га года, 
калі нямецкія войскі ўвайшлі ў 
Менск, выдаў грамату “Да народаў 
Беларусі”, у якой абвясціў сябе 
найвышэйшай цывільнай ула-
дай у Беларусі. У гэтай грамаце 
ўпершыню не было згадана пра 
аўтаномію і неабходнасць заста-
вацца ў складзе Расейскай імперыі. 
Выканаўчы камітэт стварыў такса-
ма ўрад – Выканаўчы камітэт – на 
чале з Язэпам Варонкам. Аднак 
фактычная ўлада ў Беларусі ўжо 
належала немцам. Яны не жадалі 
ўскладняць сваіх стасункаў з Ра-
сеяй і спачатку не прызналі нова-
га беларускага ўраду. Але пазней 
ўрад Варонкі акупанты прызналі, 
але толькі ў якасці прадстаўніцтва 
беларускага насельніцтва. 

9-га сакавіка Выканаўчы камітэт 
Рады І –га Ўсебеларускага з’езду 

абнародаваў другую грамату, 
якая казала, што “пасля трох з па-
ловай вякоў няволі ізноў на ўвесь 
свет кажа беларускі народ аб тым, 
што ён жыве і будзе жыць”. Камітэт 
абвясціў стварэнне Беларускай 
Народнай Рэспублікі, вызначыў 
яе межы і часовы дзяржаўны лад. 
9-га сакавіка Камітэт быў перай-
менаваны ў Раду БНР, надаўшы 
сабе тым самым кампетэнцыю ча-
совай заканадаўчай улады.

25-га сакавіка 1918-га года па-
шыраная за кошт прадстаўнікоў 
усіх земляў і асяродкаў Рада БНР 
абвясціла незалежнасць Беларусі. 
Большасць Рады спадзявалася 
на падтрымку пабудовы ўласнай 
дзяржаўнасці з боку Нямеччы-
ны. Кіраўнікі Рады нават паслалі 
тэлеграму нямецкаму кайзэру 
Вільгельму ІІ з падзякай за вы-
зваленне Беларусі і прапанавалі 
заключыць нямецка-беларускі 
саюз. На беларускія прапано-
вы Нямеччына не адказала. Калі 
ж у канцы лістапада 1918 года 
яна эвакуіравала свае войскі з 
Беларусі, на месца гэтых акупантаў 
прыйшлі чарговыя – з Чырвонай 
Арміяй. 

Тым не менш, дзень 25-га 
сакавіка застаўся ў гісторыі 
Беларусі як першая спро-
ба аб’яўлення дзяржаўнай 
незалежнасці. 

Некалі гэты Дзень стане усена-
родным святам.

Па матэрыялах кнігі 
А.Латышонка “Гісторыя 

Беларусі”.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

ПАмяць не зАдушыш

Спаборніцтвы сярод юнакоў 
па баскетболе, якія мусілі быць 
праведзены 19-га сакавіка, 
адменены. Кажуць, з-за не-
дахопу фінансаў. Сёння кож-
ны спартовец, які ўдзельнічае 
ў спаборніцтвах, атрымоўвае 
камандзіровачныя ў памеры 8 
000 рублёў, а ў спаборніцтвах звы-
чайна прымае ўдзел 5 – 7 каманд 
па 6 – 7 чалавек кожная. Значыць, 
не знайшлі ці сэканомілі менш за 
паўмільёна рублёў. Думаю, што 
пры жаданні знаходзяцца і знач-
на большыя сродкі на развіццё 
дзіцячага спорту. Толькі, відаць, 
таго жадання ў цяперашняй ула-
ды няма. 

З аднаго боку яна фінансуе 
гіганцкія праекты, якія мусілі 
б засведчыць, што дзяржава 
зацікаўлена ў развіцці спорту і 
фізкультуры. З другога ж боку на 
развіццё гэтых жыццёва важных 
атрыбутаў грамадства на месцах 
выдзяляюцца смешныя сумы. 

Абсалютная бальшыня нашых 
арганізацый не мае аніякай спар-
товай базы, а спорт у раёне тры-
маецца выключна на школьнай 
фізкультуры і яе настаўніках. Зда-
валася б, укладвай сюды сродкі, 
не давай перасохнуць ручайку, 
з якога можа пачацца рака. Але 
ж не. Сродкі ў лукашэнкаўскай 

Беларусі ўкладваюцца ў 
праваахоўныя органы, што з 
года ў год пашыраюць свае 
рады. Сродкі ўкладваюцца ў 
кіроўныя органы, якія таксама не 
скарачаюцца. Нарэшце, сродкі 
ўкладваюцца ў ідэалагічнае за-
бяспячэнне шляху ў нікуды. А 
вось прафінансаваць школы, 
выдзеліць ім грошы на лыжы і 
канькі, забяспечыць іх хаця б 
адным добрым мячом ці іншым 
спартовым інвентаром наша 
ўлада не збіраецца. Можа, толькі 
цэнтральным школам перапада-
юць якіясьці “аб’едкі з барскага 
стала”, а сельскія школы празя-
баюць у поўнай галечы. 

А потым мы здзіўляемся, чаму 
сельская моладзь співаецца. 
Чаму з яе выхаванцаў вырастае 
так многа злачынцаў. Ды калі б 
адна сельская школа атрымала 
за год суму роўную хаця б адна-
му сярэдняму гадавому акладу 
райвыканкамаўскага чыноўніка, 
былі б тут і лыжы і мячы. Толькі 
засілле чыноўнікаў працяг-
ваецца Іх ніхто скарачаць не 
збіраецца, а, значыць, здаровы 
лад жыцця і многія спаборніцтвы 
яшчэ доўга застануцца толькі 
мерапрыемствамі на паперы.

Г.Станкевіч.

нямА 
фінАнСАвАння

Прыгажэюць Бешанковічы
Наша цэнтральная вуліца змянілася, так што не пазнаць. Асабліва гэта 

заўважна, калі ідзеш і глядзіш не  пад ногі, а ўдалеч, увысь. Бо яшчэ пе-
рад прэзідэнцкімі выбарамі 19-га снежня на фасадах некалькіх высокіх 
будынкаў Бешанковіч размясціліся прыгожыя карціны. То буслы лётаюць, то 
жанчына ляжыць невядомага аўтара, а то і ўся Беларусь ад краю і да краю 
распасціраецца ў вас перад вачыма. Прыгожа, аж вачэй адарваць немагчы-
ма, і пад ногі зірнуць, дзе ямак хапае, няма часу. Трапіш у тую ямку, мацюк-
нешся, і зноў галаву задзіраеш, каб прыгажосцю палюбавацца. Яшчэ б! Не на 
кожным жа кроку ў нас прыгажуні ляжаць на баку сярод квяцістага луга.

А вось подпіс пад той прыгажосцю нейкі недарэчны – “С настоящим – в 
будущее!”. З якім гэта “настоящим” мы пойдзем у светлае заўтра? Яўна не з 
тым “настоящим” , у якое наш раён скаціўся і дзе ён паступова, але няўхільна 
вымірае, пагалоўна співаецца.  У якім “настоящие” заробкі толькі ў чыноўнікаў. 
У іх жа “настоящие” аўтамабілі і апартаменты. З “настоящим” прэзідэнтам, які 

стаў, згодна Канстытуцыі 1994-га года, толькі на два прэзідэнцкіх тэрміны, а 
потым “элегантна” двойчы змяніў Асноўны Закон краіны на сваю карысць і 
збіраецца правіць намі вечна. 

А ў якое “будущее” мы з ім пойдзем? У тое, дзе няма месца роднай бела-
рускай мове і беларусам? Дзе няма ніякой іншай думкі, акрамя “адзіна 
правільнай”? Дзе ідэалагічныя аддзелы ўжо за цябе падумалі і вызначыліся 
з прыарытэтамі? Дзе ў большасці дзяржарганізацый кіраўнічыя пасады за-
ймаюць не тыя, хто мае веды і талент, а тыя, хто асабіста аддадзены “адзіна 
правільнаму курсу”. У тое “будущее”, якое пачынаецца не ў Эўропе, а невядо-
ма дзе. Бо наш правадыр аднойчы заявіў, што ён Беларусь за цывілізаваным 
светам не павядзе. Яму і ягонай камандзе так зручна.

А таму дарогу ў светлае заўтра маскіруюць карціны невядомых аўтараў 
на фасадах будынкаў. Каб пад ногі менш пазіралі, ямкі не лічылі і болей 
усміхаліся.

Баль 
Сатаны

КуЛьтурнАя ПАдзея вырАшым ПрАБЛему

 м.васільёў.
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Мінулай восенню, на хвалі 
сустрэч з калектывамі, ПМК-41 
наведала група ідэалагічных 
работнікаў нашага раёна. Яе 
задачай было пазнаёміць люд-
зей з тым, як ідзе падрыхтоўка 
да Ўсебеларускага з’езду 

Простыя людзі, якіх 
сабралі ў актавую залю, 
уважліва выслухалі вы-
ступаючых, а потым задалі 
прыезджым свае будзённыя 
пытанні. Сярод іх было і та-
кое: “Калі адрамантуюць і па-
чысцяць прыбіральню ў ПМК-
оўскім інтэрнаце?” “Крывінка” 
ў адным з нумароў яшчэ 
прапаноўвала тыя пытанні 
вынесці на лукашэнкаўскі 
“народны сход”, бо ён як бы і 
“склікаецца ў мэтах рэалізацыі 
канстытуцыйнага права 
грамадзян удзельнічаць 
у абмеркаванні пытанняў 
дзяржаўнага і грамадскага 
жыцця”. 

З таго часу прайшло 
паўгода. Як бачна з фотаз-

дымка, тое, што 
турбуе простых 
людзей, не заўсёды 
кранае чыноўнікаў. 
Прыбіральня так і 
стаіць у занядбаным 
выглядзе і без дзвя-
рэй. Калі яна тут непа-
трэбная, дык яе мож-
на было б даўно знесці. 
Але, мусіць, тады камусьці 
прыйдзецца для спраўлення 
натуральнай патрэбы шукаць 
месца за вуглом. 

Дарэчы, праблема 
грамадскіх прыбіральняў у 
Бешанковічах вельмі вострая. 
Такой установы даўно ўжо 
няма ў раёне калгаснага рынка, 
дзе ў нядзелю бывае некалькі 
тысяч наведвальнікаў. 
Тут яе абяцаюць пабуда-
ваць толькі ў чэрвені. За-
сталася толькі ў гісторыі і 
бясплатная прыбіральня 
аўтавакзала. Наогул, я не 
ведаю ў горадзе ніводнай 
падобнай установы(за вы-

няткам райвыканкамаўскай), 
дзе б шараговы грамадзянін 
вызваліўся ад “цяжкага пы-
тання”. Такім чынам, нас з вамі 
проста падштурхоўваюць 
парушаць закон, каб мы 
спраўлялі патрэбу ў выпадко-
вым месцы.

У сувязі з гэтым узнікае 
пытанне: навошта праводзіць 
падобныя ідэалагічныя су-
стрэчы і тлуміць людзям 
галовы пра клопат з боку 
дзяржавы? Як бачым, сустрэ-
чы тыя праводзяцца з адзіна 
папулісцкай мэтай, а пытанні, 
якія падымае народ, не выра-
шаюцца.

Г.Станкевіч.

КАЛІ ВЫКАНАюЦЬ 
НАРОДНЫ НАКАЗ?

КуЛьтурнАя ПАдзея

СалідарнаСць

ВАЛюТНЫЯ СПРАВЫ

Калі вы трапіце ў 
Бешанковічах на любую перы-
ферычную вуліцу, дзе з восені 
вяліся нейкія земляныя работы, 
у сакавіку там можна гаранта-
ваць гразь па калена. Не важна, 
хто там што рабіў: ці мянялі вада-
провад, ці капалі трасу пад газа-
провад, ці капалі яшчэ з нейкай 
нагоды. 

Вынік гэтых работ чамусьці 
заўсёды адзін: аніводная раён-
ная арганізацыя не клапоціцца 
аб тым, каб прыбраць за сабой і 
дабраўпараадкаваць тэрыторыю 
пасля раскопак. І вы, мабыць, 
яшчэ не паспелі забыцца, што 
мінулы год пры тым быў годам 
навядзення парадку на зямлі. 

Калі вы сёння пад’едзеце на 
скрыжаванне завулка Асіпенка 
і вуліцы Кастрычніцкай, вы па-
бачыце апісаны мной малю-
нак. Гару нарытай зямлі, што 
ўзвышаецца ўздоўж праезжай 
часткі з мінулай восені, гразкія 
каляюкі, і, галоўнае, адсутнасць 
падыходу да водазаборнай 

калонкі. Калі аўтамабілісты 
яшчэ могуць пераадолець свае 
перашкоды, не вылазячы з 
аўтамашын, то жыхары прыля-
гаючых вуліц ідуць штодня да 
калонкі са словамі “падзякі” да 
мясцовай улады.

Хто павінен кантраля-
ваць ход раскопак? Чаму тыя 
работы ніколі не завярша-
юцца дабраўпарадкаваннем 
тэрыторыі? Ці распрацуем мы 
калісьці сістэму, якая б дапамаг-
ла падтрымліваць парадак на 
зямлі? 

Пакуль пытанні застаюц-
ца без адказу. Ды й не варта 
спадзявацца на нейкі адказ ад 
улады, якая прызначаецца, а 
не абіраецца. Бо прызначаны 
чыноўнік нясе адказнасць толькі 
перад сваім шэфам, які сядзіць 
у Менску. “Бог высока, цар да-
лёка”, – гавораць у народзе. На 
справаздачных паперах у нас 
усё гладка, на справе ж – бяда на 
кожным кроку.

Г.Станкевіч.

Да нас едзе Прэзідэнт?
Другі ці трэці тыдзень па Бешанковічах ход-

зяць упартыя чуткі, што сюды завітае той, хто 
тут яшчэ ні разу не быў. Калі меркаваць па тым, 
што цэнтральная вуліца горада сёння “смуры-
жыцца” больш інтэнсіўней, чымся летась, то 
тыя чуткі, мусіць, маюць пад сабой падставу. 

А як жа, паказаць Яму ў нас ёсць што. Па-
першае, толькі-толькі адрамантавалі малую 
залю райвыканкаму. Так што там цяпер ёсць 
усе ўмовы для правядзення паседжанняў лю-
бой працягласці і абмеркавання пытанняў лю-
бой складанасці. Тут хутка і буфет адчыняць, 
ды не абы-адкуль, а ад самой прэзідэнцкай 
базы адпачынку ў Крупеніне! Можна буд-
зе і абначаваць, калі за дзень не справішся 
выступіць “в прениях”.

Ну, а калі усе жадаючыя не ўлезуць у малую 
залю, калі ласка, на днях адчыніцца капітальна 
абноўлены Палац культуры. Думаецца, што 
другі раз яго паліць не будуць. Бо нават снарад 
не падае двойчы ў адну і тую варонку.

Там можна ўтульненька пасядзець у новых 
крэслах і памроіць, як зажыве Бешанковіцкі 
раён у недалёкай светлай будучыні. Ну, можа, 
і не ўвесь раён зажыве, але чалавек 100-200 
ягоных асабліва заслужаных кіроўцаў зажы-
вуць дакладна лепей, палепшаць свае ўмовы 

бязбеднага пражывання. 
А жыццё наша не такое і благое, калі мер-

каваць па цэнтральнай вуліцы і па тых уста-
новах, якія тут размешчаны. На гэтай вуліцы 
і асфальт рэгулярна мяняецца, і аўтастаянкі 
ёсць, і новыя ходнікі спрабуюць другі год за-
пар абсталяваць, і плакаты прыгожыя вісяць. 
І адпаведная каманда прыбірае іх штодня. Ну, 
чым не райская карцінка? А на перыферыю, 
на розныя Даватара – Асіпенка– Хараборкіна 
–Ганчарныя і іншыя прэзідэнта вазіць не трэ-
ба. А раптам Яго там ад убачанага “кандрашка” 
схопіць, дзе мы тады яму замену знойдзем? 
Такіх вопытных кіраўнікоў засталося на пла-
неце няшмат. На Кубе, ў Паўночнай Карэі ды ў 
Лівіі. Толькі ці паспеем мы кагосьці з іх да сябе 
замовіць? Узрост жа ў іх ды іншыя неспрыяль-
ныя пагодныя ўмовы. 

Так што правязём мы Яго па цэнтральнай 
вуліцы, зводзім у абноўлены Палац культуры, 
ускладзём кветкі да помніка Ільлічу, падсодзім 
у верталёт...

І – бывай, Бешанковічы! Другі раз Ён сюды 
не прыедзе. Ды й гэты раз прыязджаць не вар-
та – пустая трата казённых сродкаў.

Г.Станкевіч.

уроК ПрАКурорА

у цэнтры ўвАГі

вырАшым ПрАБЛему

Да нас у Пяцігарскую шко-
лу зрэдку завітваюць госці. 
Яны, як і мы, настаўнікі, час-
цей за ўсё хочуць нашых дзе-
так чамусьці навучыць. На-
вучыць таму, чаму спрабуем 
навучыць і мы, настаўнікі. До-
браму, разумнаму, светламу. 

Не, яны не з’яўляюцца 
нашымі канкурэнтамі. Ня-
хай сабе прыязджаюць і ву-
чаць. Толькі вось прыязджа-
юць яны часцей за ўсё ў час 
урокаў, і тады дзеці слухаюць 
лекцыі тых пажарнікаў ці 
МНС-нікаў замест сваіх закон-
ных урокаў. 

Апошні падобны вы-
падак адбыўся 17 сакавіка. 
Да нас у школу завітала 
намесніца пракурора. Ця-
гам 35-ці хвілін дзеці слухалі 
яе “нравоученіе”, як трэба 

жыць, каб не сапсаваць сваёй 
біяграфіі. Прыводзіліся факты 
з крымінальнага жыцця на-
шага раёна. Апавядалася пра 
забойствы, крадзяжы. Пра 
адказнасць за парушэнне 
законаў. Карацей кажучы, пра 
тое, пра што мы, настаўнікі, 
расказваем дзецям на спе-
цыяльным уроку – класнай 
гадзіне. Адпаведныя запісы 
аб тым робяцца ў графе 
арганізацыйна-выхаваўчая 
праца. Тая класная гадзіна 
праводзіцца ў нас рэгулярна 
па пятніцах першым урокам. 

Але высокія візітанты 
не ўзгадняюць сваіх планаў 
з планамі школьнымі, а 
завітваюць тады, калі ім за-
хочацца. А дзеці, замест таго, 
каб вучыць фізіку ці хімію, 
літаратуру ці матэматыку, 

слухаюць чарговы аповед 
на тэму: “Не натворить чего-
либо”.

Што ж, пракуро-
ру відней, як пазбегнуць 
правапарушэнняў. Але, зда-
ецца, свае “нравоученія” яны 
павінны праводзіць без шко-
ды школьнай справе. Бо ву-
чыць аб шкодзе парушэнняў, 
і ў той жа час самому пару-
шаць закон па меншай меры 
непрыгожа. Ды й карысць ад 
тых павучанняў, відавочна, 
невялікая. Бо колькасць 
злачынстваў, нягледзечы на 
рэзкае змяншэнне ў школах 
колькасці вучняў, асабліва не 
змяншаецца, трымаецца на 
стабільным узроўні.

Г.Станкевіч.

Сёння чалавечая салідарнасць–самая 
запатрабаваная праява грамадзянскай 
актыўнасці, як ўнутры краіны, так і па-за 
яе межамі. Скрайнія ўмовы, у якія ста-
вяць асобных людзей альбо нават цэлыя 
народы прыродныя катаклізмы ці дэспа-
тычныя ўлады, вымагаюць ад свядома-
га чалавека, дзе б ён ні жыў, публічнага 
выяўлення сваіх шчырых перакананняў 
і дзеянняў у датычнасці да бязвінна па-
цярпелых.  

Першай праявай шырокай 
салідарнасці людзей добрай волі 
ўнутры краіны стала сама акцыя пратэ-
сту супраць недэмакратычных выбараў 
Прэзідэнта РБ 19 снежня 2010 года, а так-
сама выказванне падтрымкі беларускім 
грамадзянам, пацярпелым і зняволеным 
лукашэнкавым рэжымам па надуманных 
абвінавачваннях.

Пасля гэтых падзеяў цывілізаваны 
свет ці ні ўпершыню ўбачыў 
сапраўднае аблічча тутэйшага рэжыму 
і прадэманстраваў сваю салідарнасць 
з беларусамі, якія змагаюцца за свабо-
ду і вольнае жыццё на ўласнай зямлі. 
Гэтая салідарнасць выказвалася не 
толькі праз словы падтрымкі, але і праз 
канкрэтныя дзеяніі: патрабаванне не-
адкладнага вызвалення зняволеных, аб-
межаванне ўезду для асобаў, датычных 
да рэпрэсій, у краіны ЕЭС , эканамічныя 
санкцыіі супраць асобных тутэйшых 
прадпрыемстваў, якія фінансуюць рэ-
жым.

Не пакінуў свет без салідарнай 

падтрымкі і краіны Паўночнай Афрыцы, 
па якіх пракацілася хваля народных рэ-
валюцый. Злачынны рэжым Муамара 
Кадафі, які бамбаваў свае гарады і забіваў 
грамадзянаў, нязгодных з палітыкай ты-
рана, з дазволу ААН, атрымаў адэкват-
ны адказ кааліцыйных вайсковых сілаў. 
Праз гэтую рашучую акцыю мясцовыя 
узурпатары ўлады мусяць зразумець: 
дэмакратыя раней ці пазней прыйдзе ў 
кожную краіну свету. І яны гэта зразумелі. 
Таму настолькі нервовай была рэакцыя 
тутэйшага МЗС, якое рашуча асудзіла 
знішчэнне паветраных сілаў Каддафі, 
як умяшальніцтва ва ўнутраныя справы 
Лівіі. Цікавая логіка: недэмакратычнай 
уладзе можна забіваць сваіх грамадзянаў, 
а са згоды ААН ставіць на месца дыктата-
ра і яго прыслужнікаў нельга!

Пасля цунамі і землятрусу ў Японіі 
амаль усё чалавецтва распачало збор 
сродкаў для пацярпелых грамадзянаў 
Краіны ўзыходзячага сонцу. Хваля су-
перажывання, падтрымкі і салідарнасці 
была ці ні вышэйшай за хвалю цунамі. 
Не засталіся ў баку ад гэтае трагедыі і 
беларускія грамадзяне. 

Але асабліва ўсцешыў мяне малюнак, 
на якім у адно цэлае былі злучаны нацыя-
нальныя сцягі Японіі і Беларусі. Гэтая вы-
ява сімвалізуе не толькі салідарнасць бе-
ларускага народа ў адносінах да народу 
Японіі, але і сведчыць пра ўнікальнасць 
і ўніверсальнасць абодвух штандараў, 
якія з такой лёгкасцю трансфармуюцца 
ў сусветны мастацка-вобразны кантэкст, 

ствараючы новы сэнсавы змест, зразу-
мелы кожнаму жыхару планеты. А цяпер 
паспрабуйце стварыць штосьці ўцямнае 
з існых сімвалаў рэжыму і вы зразумее-
це, што гэта папросту немамагчыма. 

Беларусам Богам наканавана мець 
найпрыгажэйшы ў сваёй прастаце сцяг, 
насычаны невычэрпнай змястоўнасцю і 
ад гэтага лёсу нас не адверне ні рэжым 
Лукашэнкі, ні сквапныя памкненні наша-
га ўсходняга суседа.

У кожнага чалавека заўжды ёсць свой 
асабісты выбар: можна быць салідарным 
з народамі, якія нясуць свабоду тым, 
у каго яе яшчэ няма, альбо з тымі, хто 
за свабоду змагаецца, а можна выказ-
ваць спачуванне тыранам, якіх б’юць 
па руках ці вядуць на лаву падсудных. 
Можна асуджаць амерыканцаў за іхні 
“прымітывізм, бескультур’е і культ гвал-
ту”, але пасля таго, як даведваешся 
пра тое, што ўнутраны валавы прадукт 
Амерыкі большы за сукупны ВУП Кітая 
і Індыі, а 44% амерыканцаў хаця б адзін 
раз на тыдзень наведваюць храмы, па-
верыць праўдзівасці гэтых словаў можа 
толькі хіба што вар’ят. 

Можна быць вольнымі насамрэч, а 
можна адсутнасць волі альбо жах перад 
сапраўднай свабодай імітаваць слоўнай 
яе наяўнасцю. І тое, на якім вы баку мож-
на з лёгкасцю зразумець хаця б па ва-
шым стаўленні да Дня Волі(25 сакавіка). 
Са святам! Будзьма салідарнымі з воль-
най Беларуссю!

С. Жук.

Жыві яК ГАСПАдАр

Пра тое, што ў Бешанковічах стала склада-
на набыць валюту, вядома многім. Наяўнай ва-
люты няма ў наяўнасці. Тую, што раз-пораз за-
возяць у “Беларусбанк”, размятаюць у лічаныя 
хвіліны. 

Апошні вядомы мне выпадак адбыўся 25-
га сакавіка. Калі а палове другой я пацікавіўся, 
ці бывае валюта, касірка адказала, што якраз 
сёння адбудзецца завоз. На маё другое пы-
танне: “Калі?”, яна адказала, што пасля трох 
гадзін апоўдні. Але калі я роўна ў тры гадзіны 
запытаўся пра тое ж, яна вінавата апусціла 
голаў, і не гледзячы мне ў вочы паведаміла: 
“Усю валюту разабралі”. “Можа мала завезлі”,- 
зноў пацікавіўся я. “Ды не, проста людзі бралі 
вельмі вялікія сумы.” 

Гэтыя падзеі адбываліся ў той час, калі 
бальшыня людзей была на працы. Многія 
працоўныя яшчэ не атрымалі свае грошы на 
карткі. Ні настаўнікі, ні работнікі сферы ахо-
вы здароўя купіць тую валюту не маглі, бо 
грошы пералічылі ім толькі вечарам. Дык хто 

ж разабраў нашу валюту, і чаму банкоўскія 
работнікі свядома ўводзяць у зман кліентаў, 
называючы іншы час яе завозу?

Адказ просты. Кожныя набытыя 100 
даляраў сёння, адразу даюць 40 – 50 000 пры-
бытку, бо курс валюты дзяржавай штучна 
заніжаны. Трапляе ж яна ў рукі двум-тром дзе-
сяткам чалавек, якім гавораць не фальшывы 
час прывозкі, а сапраўдны. Гавораць па тэле-
фоне, каб іншыя не чулі. Набыўшы, напрыклад, 
1000 даляраў, такі кліент багацее адразу на  
500 000 беларускіх рублёў. Пра тое, хто вало-
дае такімі і большымі сумамі ў Бешанковічах,  
вы ведаеце і самі.

Сёння ў Беларусі склалася сітуацыя, калі 
па словах камуністычнага правадыра “бед-
ныя бяднеюць, а багатыя багацеюць”. Усё тое 
аднойчы ўжо прывяло да рэвалюцыі. Няўжо 
сітуацыя паўторыцца і на тыя ж граблі насту-
пяць яшчэ раз?

Г.мікалаеў.

вяСновыя 
ПрАБЛемы

Прыбіральня	ў	сакавіку
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Рэзалюцыя заклікае прэзідэнта ЗША 
і дзяржсакратара ЗША каардынаваць 
палітыку ЗША адносна Беларусі з палітыкай 
Еўразвязу; узнавіць тэхнічную і матэры-
яльную падтрымку апазіцыі і грамадзян-
скай супольнасці ў Беларусі; пашырыць 
амерыканскі спіс службовых асобаў 
Беларусі, адказных за пераслед апанентаў 
рэжыму паьля 19 снежня 2010, і накласці 
мэтанакіраваныя санкцыі на гэтых асобаў 
ды іх сямейнікаў; вызначыць далейшыя 
прадпрыемствы, якія ўзбагачаюць рэжым 
Аляксандра Лукашэнкі, ды забараніць ган-
даль з імі і замарозіць іх актывы.

Рэзалюцыя заклікае Еўразвяз далучыц-
ца да амерыканскіх санкцыяў супраць 
«Белнафтахіму» («Лакафарбы» і «Шклова-
лакна»);

спыніць усе праекты ў адносінах да 
беларускіх уладаў, адказных за падаўленне 
апазіцыі і парушэнні правоў чалавека, ды 
выключыць беларускіх службовых асобаў 
з удзелу ў сустрэчах Усходняга партнёр-
ства; пашырыць еўрапейскі спіс службо-
вых асобаў Беларусі, адказных за пераслед 
апанентаў рэжыму пасля 19 снежня 2010, і 
накласці мэтанакіраваныя санкцыі на гэтых 
асобаў ды іх сямейнікаў.

Рэзалюцыя таксама заклікае Міжнародную 
хакейную федэрацыю забраць у Беларусі 
права на арганізацыю чэмпіянату свету па 
хакеі ў 2014 годзе, калі беларускія ўлады ня 
вызваляць усіх палітзняволеных.

Рэзалюцыя была ўнесеная на разгляд 
Сенату ЗША 9 сакавіка сенатарамі Дыкам 
Дэрбінам, Джозефам Ліберманам, Джонам 
Маккейнам, Бенджамінам Кардынам.

Прадстаўляючы рэзалюцыю ў Сенаце, 
сенатар Джозеф Ліберман сказаў, сярод 
іншага, што рэзалюцыя «скажа дысідэнтам у 
Беларусі, што мы не забылі і не забудзем ні 
пра іх, ні пра іхную справу, што мы памятаем 
іх імёны і будзем салідарна стаяць побач з 
імі, пакуль яны не дасягнуць сваёй мэты — 
свабоднай і дэмакратычнай Беларусі.»

«радыё Свабода».

Сенат зшА адзінагалосна прыняў рэ-
залюцыю, якая асуджае прэзідэнцкія 
выбары ў Беларусі ў снежні 2010 году 
як нелегітымныя і ашуканскія ды 
заклікае беларускія ўлады да вызва-
лення ўсіх палітычных вязняў.

ВЕЛиКОБРиТАНиЯ СчиТАЕТ ДАШКЕВичА и ЛОБОВА 
ПОЛиТичЕСКиМи ЗАКЛючЕННЫМи

«Я серьезно обеспокоен сооб-
щением о том, что Дмитрий Даш-
кевич, лидер белорусской моло-
дежной организации «Молодой 
фронт», и Эдуард Лобов, еще один 
член «Молодого фронта», были 
приговорены белорусским судом 
к двум и четырем годам тюремно-
го заключения соответственно за 
«злостное хулиганство», — сказал 
Лидингтон.

Как отметил британский ми-
нистр, обстоятельства их ареста, 
произошедшего накануне пре-
зидентских выборов 19 декабря, 
«крайне подозрительны». «На 
самом судебном процессе сви-
детели обвинения представили 
чрезвычайно противоречивые 
показания, а обвиняемые не по-
лучили возможности воочию уви-
деть своих обвинителей», — от-
мечает Дэвид Лидингтон.

Он также обращает внимание 
на то, что адвокат, первоначально 
согласившийся защищать Дашке-
вича, был «исключен из состава 
Минской городской коллегии 
адвокатов под давлением Мини-
стерства юстиции». По словам 
британского министра, такое от-
ношение к Дашкевичу и Лобову 
«наносит еще больший ущерб и 
без того запятнанной репутации 
белорусской судебной системы».

«Я хочу абсолютно четко разъ-
яснить, что правительство Вели-
кобритании считает Дашкевича и 
Лобова политическими заключен-
ными, пополнившими длинный и 
продолжающий расти список та-
ких заключенных в Беларуси», — 
сказал Лидингтон. По его словам, 
Великобритания призывает бело-
русские власти «положить конец 
этому постыдному положению 

дел, освободить всех политиче-
ских заключенных и снять все об-
винения против тех, кто ожидает 
суда в связи с событиями, имею-
щими отношение к протестам 19 
декабря 2010 года».

24 марта лидер международно-
го общественного объединения 
«Молодой фронт» (Чехия) 29-
летний Дмитрий Дашкевич был 
приговорен к двум годам лише-
ния свободы в колонии общего 
режима, активист этой организа-
ции 22-летний Эдуард Лобов — к 
четырем годам в колонии уси-
ленного режима. Они признаны 
виновными по части 3 статьи 339 
Уголовного кодекса (особо злост-
ное хулиганство).

Молодофронтовцы были за-
держаны в Минске 18 декабря 
2010 года. По информации ГУВД 
Мингорисполкома, во дворе жи-

лого дома по улице Янки Брыля 
они якобы избивали Константи-
на Савицкого и Олега Малышева. 
Задержание Дашкевича и Лобо-
ва представители оппозиции и 
правозащитники расценили как 
превентивную меру милиции на-
кануне выборов президента.

Молодежные активисты вино-
вными себя не признали. Высту-
пая в суде с последним словом, 
Дашкевич выразил уверенность, 
что все, кто лжесвидетельствовал 
против него, и те «якобы потер-
певшие», которые давали показа-
ния в суде из соседней комнаты 
(по официальной версии, суд по-
местил их туда из соображений 
безопасности), в будущем обяза-
тельно понесут справедливое на-
казание.

татьяна Коровенкова, 
«БелаПАн».

ВОЗЛОжиТь ЦВЕТы К ПАМЯТНиКАМ НАРОДНыМ ПОЭТАМ В ДЕНь ВОЛи МНОГиЕ 
БЕЛОРУССКиЕ ДЕМОКРАТы ТАК и НЕ СМОГЛи. ВЕЧЕРОМ 25 МАРТА НА ПОДСТУПАХ 
К СТОЛиЧНОй ПЛОщАДи ЯКУБА КОЛАСА (и ЕщЕ РАНьШЕ, С УТРА, ПОВСюДУ) АК-
ТиВиСТОВ «ВиНТиЛи» ПРЕВЕНТиВНО, А СКВЕР ЯНКи КУПАЛы ПРОСТО ОЦЕПиЛи 
ПО ПЕРиМЕТРУ. 

Одна из женщин напрасно про-
сила милиционеров пропустить к 
«арестованному», как она выра-
зилась, Купале. Блюстители при-
думали гениальный ход: в сквере, 
мол, обнаружен подозрительный 
ящик с проводами. В итоге мону-
мент Купалы «взяли под стражу», 
ну а бронзовый Колас и так сидит, 
мрачно шутили в этот вечер жур-
налисты. 

Чтобы никто не поднимал 
голову 

То, что 19 декабря, перед ди-
ким разгоном Площади, властные 
стратеги нашпиговали спецназом 
Дом правительства, в общем-то, 
понятно: все-таки административ-
ное здание, стратегический объ-
ект. Ну а здесь? Это же памятники! 
Какую угрозу власти несет возло-
жение цветов? 

Тем не менее, еще накануне в 
регионах милиция обходила оп-
позиционеров и предупреждала, 
чтобы в Минск не совались. Потом 
начались массовые задержания. В 
том числе и журналистов. 

«Это общая логика репрессий 
после 19 декабря, — так проком-
ментировал для Naviny.by дей-

ствия властей накануне и в День 
воли эксперт аналитического цен-
тра «Стратегия» валерий Карба-
левич. — Цель — окончательно 
задушить попытки сопротивле-
ния, запугать, посеять страх. Что-
бы никто не поднимал голову». 

Подобный взгляд и у политиче-
ского обозревателя Павлюка Бы-
ковского. «Если события 19 дека-
бря использовались властями для 
закручивания гаек, то действия 
25 марта укладываются в ту же 
логику. Похоже, правящий режим 
не намерен допускать сомнений в 
том, что будет держать ситуацию 
под контролем», — отметил экс-
перт в интервью для Naviny.by. 

за что боролись, на то 
и напоролись 

То, что организаторы Дня воли 
решили не подставлять публику 
под дубинки, дали отбой запре-
щенному шествию, — решение, в 
принципе, здравое. Политзаклю-
ченных и так полна коробушка. 

Но итоговый формат — цветы, 
сквер Янки Купалы — оказался 
вынужденным, скомканным. Вход 
в огороженный сквер блокируется 
элементарно, как Фермопильский 

проход. В итоге те, кто собрался 
на сакральный неформальный 
праздник, ушли несолоно хлебав-
ши. 

Как выразился заместитель 
председателя движения «За Сво-
боду» виктор Корнеенко, «цве-
точный формат Дня воли стал ре-
зультатом игр в радикализм». 

Действительно, ведь предла-
галось же здравыми головами 
заявить площадку у Академии 
наук, где власть не раз дозволяла 
митинги. Но потом с подачи дру-
гих, горячих голов выскочила пло-
щадь Якуба Коласа, которая явно 
не «прокатывала» в горисполкоме. 
Власти в ответ «послали на Банга-
лор» — неудобное место, символ 
позора и соглашательства в кате-
гориях оппозиционной морали. 

К слову, зампред Объединен-
ной гражданской партии Лев 
марголин, оставшийся на хозяй-
стве после упаковки Анатолия Ле-
бедько в тюрьму КГБ, ударился в 
ересь и осторожно предложил на 
перспективу пересмотреть отно-
шение к заклейменной площади 
Бангалор. 

Заклеймили и его. Хотя, вновь-

таки, если здраво рассудить, мо-
жет, лучше, чем несколько сотен 
на несанкционированной акции, 
собрать десять тысяч человек на 
разрешенном мероприятии? На-
род немного раскрепостится, в 
следующий раз придет больше… 

Наконец, любой формат выгля-
дел бы гораздо достойнее, солид-
нее, принимайся он консолиди-
рованно. А так ведь вновь — кто 
в лес, а кто по дрова. 

«Неразумно путать своих сто-
ронников разными сценариями 
празднования одного и того же 
Дня воли, — полагает Павлюк Бы-
ковский. — Сейчас была большая 
разбежка даже по местам сбора». 

Правда, добавляет аналитик, в 
итоге почти весь город оказался 
оцеплен, что вызвало недоволь-
ство и у многих не ангажирован-
ных в политику людей. «Но я со-
мневаюсь, что именно такие цели 
ставили оппозиционные полити-
ки, и вряд ли они могут извлечь 
прямую пользу из произошедше-
го», — резюмировал собеседник 
Naviny.by. 

Александр КЛАСКовСКИЙ.  

день воли: Колас сидит, Купала 
взят под стражу

ГАЛоўнАя ПАдзея  СВЕТ ПРА БЕЛАРУСЬ

СЕНАТ ЗША 
ПРЫНЯў 
жОРСТКУю 
РэЗАЛюЦЫю ПА 
БЕЛАРУСІ

дэмАКрАтыЧны рух

ПРАВиТЕЛьСТВО ВЕЛиКОБРиТАНии СЕРьЕЗНО ОБЕСПОКОЕНО ПРиГОВОРАМи, ВыНЕСЕННыМи БЕЛОРУССКиМ 
МОЛОДЕжНыМ АКТиВиСТАМ ДМиТРию ДАШКЕВиЧУ и ЭДУАРДУ ЛОБОВУ. С ТАКиМ ЗАЯВЛЕНиЕМ ВыСТУПиЛ 25 МАРТА 
МиНиСТР ПО ДЕЛАМ ЕВРОПы ДЭВиД ЛиДиНГТОН, СООБщиЛи БЕЛАПАН В БРиТАНСКОМ ПОСОЛьСТВЕ. 

По его словам, о консолидации в оппози-
ционной среде говорят много. «Что-то в этом 
плане было сделано. Можно назвать положи-
тельные примеры сотрудничества, например, 
на парламентских выборах. Но есть и большие 
неудачи», - сказал он.

 Милинкевич считает, что в результате пре-
зидентских выборов проиграли все: власть, 
оппозиция, народ. «Мы отброшены на не-
сколько лет назад в своем развитии. Под угро-
зой находится существование демократии, 
независимости страны», - сказал он.

 «Консолидация оппозиционных сил и 
гражданского общества должна стать не сло-
вом, а действием. Должны консолидироваться 
те, кто понимает, что происходит в стране, ее 

перспективы, а также готов нести ответствен-
ность», - подчеркнул Милинкевич.

 Как ранее сообщал БелаПАН, ряд обще-
ственных структур инициируют процесс 
консолидации гражданского общества и де-
мократической оппозиции на основе еди-

ной стратегии действий. В частности, по-
литической оппозиции была представлена 

«Стратегия-2012: От диалога внутри демокра-
тических сил к диалогу с режимом».

 Лидер движения «За Свободу» считает 
важным, что гражданское общество предлага-
ет создать консолидирующий центр на одной 
стратегии. «Мы должны иметь план действий. 
Если не выработаем стратегию, то никогда не 
станем реальным субъектом политики», - ска-
зал Милинкевич.

«Некоторые говорят: люди в тюрьме, а вы 
про какие-то стратегии. Да, тема политзаклю-
ченных на первом месте. Но если нет страте-
гии, то это пустое место, а не демократическое 
сообщество. Призываю демократические 
силы отойти от амбиций, объединиться, стать 
силой в обществе», - заявил Милинкевич.

Дваццаць пятага сакавіка -
Годны дзень
Беларускай Дзяржавы.
Веснаплынных вятроў талака
Пыл з кароны атрэсла іржавы.

Шматавалі нас досыць арлы
І з адной, і зь дзьвюма галавамі
Мы ня зь нейкай бязроднай імглы,
Нас вякі як сваіх гадавалі.

Мы - ратаі сьвятла, Крывічы,
Верхачы неўміручай Пагоні.
Маладзік сакалом на плячы,
Гартны меч у цьвёрдай далоні.

Лятуць нашыя мары рака
Бел-чырвона-белага сьцяга.
Дваццаць пятага сакавіка -
Наша сьвята, Пароль і Прысяга! 

рыгор Барадулін.

25 
САКАВІКА

Консолидация оппозиционных сил 
должна быть на действиях, а не на сло-
вах, заявил лидер движения «за Свободу» 
Александр милинкевич 18 марта на пресс-
конференции в минске. 
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Ці будзем раўняцца на 
расійскія цэны

ОТ иСТОЧНиКА В РОССии ВДОВЕ иСЧЕЗНУВШЕГО БЕЛОРУССКОГО БиЗНЕСМЕНА 
СТАЛО иЗВЕСТНО, ЧТО ПРОиЗОШЛО НА САМОМ ДЕЛЕ. В ПОСЛЕДНий РАЗ иРиНА 
КРАСОВСКАЯ ВиДЕЛА СВОЕГО МУжА АНАТОЛиЯ КРАСОВСКОГО жиВыМ 16 
СЕНТЯБРЯ 1999 ГОДА.

Сёлета, паводле Асноўных кірункаў грашова-
крэдытнай палітыкі Беларусі на 2011 год, рост цэн 
не павінен перасягнуць мяжу ў 7,5—8,5%, аднак 
толькі за студзень гэтага года цэны павысіліся на 
4,2% (!) у параўнанні са снежнем мінулага года. 
Так што заяўленыя 7,5—8,5 гадавых працэнтаў мы 
павінны атрымаць у самай недалёкай будучыні.

Паведамленні аб чарговым павышэнні цэн на-
гадваюць франтавыя зводкі.

транспарт
Кошт праезду ў сталіцы ў тралейбусе, аўтобусе, 

трамвае, метро павышаецца на 20 працэнтаў — 
да 850 рублёў. Няма ніякіх сумневаў, што такія 
«транспартныя» павышэнні трэба чакаць і у іншых 
беларускіх гарадах.

хлеб
Міністэрства эканомікі дазволіла павышэнне ў 

сакавіку і красавіку адпускных коштаў на хлеб і 
няздобныя булачныя вырабы па 1,7—5% у месяц. 
Адпаведна да 1 мая хлеб можа падаражэць на 10 
працэнтаў.

ялавічына, свініна і малако
Тое ж Мінэканомікі паведаміла, што ў сакавіку 

павышаюцца гранічныя адпускныя цэны на 
ялавічыну патушную да 4%, свініну патушную, ма-
лако, кефір, смятану, тварог — да 2%, у красавіку 
— на малако, кефір, смятану, тварог і ялавічыну 
патушную да 2%.

Праўда, многія пакупнікі цвёрда перакананы, 
што гэтыя вельмі важныя для страўніка беларуса 
прадукты ўжо істотна падаражэлі напрыканцы 
мінулага года.

У ЗША ў цэлым прадукты харчавання ў лютым 
падаражэлі на 3,9% — гэта максімальныя тэмпы 
росту з пачатку 70-х гадоў мінулага сіагоддзя.

Бензін і дызельнае паліва
Канцэрн «Белнафтахім» афіцыйна аб’явіў пра 

павышэнне з 3 сакавіка цэн на нафтапрадукты, 
якія рэалізоўваюцца праз АЗС і складаюць (за 1 
літр): бензін Нармаль-80 — 2 400 рублёў (было 2 
250), бензін АІ-92 — 3 000 (2 870), бензін АІ-95, АІ-
95-Еўра — 3 400 (3 240), дызельнае паліва — 2 850 
(2 580).

Камп’ютары, электроніка і аргтэхніка
Цэны на гэтыя тавары выраслі на 15—30 

працэнтаў. Прадаўцы тлумачаць такое павышэн-
не непрадказальнай сітуацыяй на валютным рын-
ку краіны — невядома, па якіх коштах ім самім 
прыйдзецца закупляць дадзеную групу тавараў 
заўтра. Сёння гэты рынак занадта ліхаманіць. 
Праўда, як мы ўжо пісалі, і раней курс долара пры 
набыцці электронікі, аргтэхнікі і камп’ютараў быў 
вышэйшы за афіцыйны працэнтаў на 15—20.

ці павысяцца цэны на іншыя тавары і паслугі 
ў нашай краіне? З гэтым дый іншымі пытаннямі 

мы звярнуліся да былога старшыні камітэта цэн 
Міністэрства эканомікі РБ Аляксандра Грэцкага:

— Тое, што цэны «палезуць» угору, было зра-
зумела яшчэ напрыканцы мінулага года, калі 
«накачваўся» сярэдні заробак у 500 долараў. Нічога 
ж у гэтым жыцці са столі не бярэцца. Апошнія 
гады ў нас нярэдка прывалюе наступная практы-
ка: павысіць зарплату на рубель, а адняць 3 рублі 
за кошт павышэння цэн на тавары і паслугі. Таму, 
канешне, было адразу зразумела, што з новымі 
заробкамі і старымі цэнамі мы (а дакладней, наша 
эканоміка) не ў стане доўга спраўляцца.

— радавых спажыўцоў больш цікавяць 
прагматычныя пытанні датычна цэн — 
«папаўзуць» яны ўгору ў іншых галінах ці ўсё 
ж такі іх можна неяк стрымаць?

— Канешне, папаўзуць, а як інакш? Разумееце, 
у цэн ва ўсім свеце ёсць два «жалезныя» правілы. 
Першае: цэны ў адной эканамічнай прасторы 
імкнуцца не ўніз, а ўверх. Другое: павышаныя цэны 
амаль ніколі ўжо не зніжаюцца. Але не гэта самае 
страшнае ў нашай сітуацыі. Непрыемны сюрпрыз 
заключаецца ў тым, што з 1 ліпеня гэтага года мы 
павінны далучыцца да Адзінай эканамічнай пра-
сторы, дамінуючую ролю ў якой адыгрывае Расія. 
Ну а цяпер успомніце расійскія цэны на тавары і 
паслугі і суаднясіце іх з нашымі. Калі нас прымусілі 
пагадзіцца з расійскімі цэнамі на легкавыя аўто 
пасля ўступлення ў АЭП, то датычна іншых груп 
тавараў, мяркую, сітуацыя складзецца гэтак жа.

І па логіцы, навошта патрэбна адзіная 
эканамічная прастора, калі ў ёй прысутнічаюць 
розныя цэны? Пытанне толькі ў тым, наколькі нам 
выгадная і перспектыўная гэтая прастора.

дА ЧАГо ідзЁм
У студзені 2011 года сярэднія рознічныя 

цэны ў Смаленскай вобласці былі вышэйшыя за 
аналагічныя цэны ў Беларусі: на ялавічыну — на 
45,1%, свініну — на 68,2%, вараныя каўбасныя вы-
рабы — на 20,6–40,7%, малако — на 79,1%, смята-
ну — на 70,4%, тлусты тварог — на 99,7%, сметан-
ковае масла — на 30,8%, цвёрды сыр — на 30,8%, 
цукар-пясок — на 49,1%, бульбу — на 91,8%.

У Бранскай вобласці цэны вышэйшыя, чым у 
Беларусі: на ялавічыну — на 43,9%, свініну — на 
50,2%, вараныя каўбасныя вырабы — на 69%, ма-
лако — на 43,6%, смятану — на 31,1%, тлусты тва-
рог — на 41,8%, сметанковае масла— на 11,4%, 
цвёрды сыр — на 33,7%, цукар-пясок — на 31,6%, 
бульбу — на 65,7%.

(Паводле даных Міністэрства эканомікі РБ на 
канец лютага 2011 года.)

віктар івАш.

В тот вечер выдающийся бизнесмен вел Jeep 
Cherokee по Фабричной улице в Минске. В маши-
не находился его близкий друг, один из лидеров 
оппозиции, председатель Центризбиркома Бе-
ларуси и кандидат в президенты Виктор Гончар. 
Неожиданно один автомобиль заблокировал им 
дорогу, а второй затормозил перед ними, вы-
нуждая джип остановиться. из машин выскочили 
вооруженные бандиты, разбили стекло в автомо-
биле, вытащили оттуда Красовского и Гончара. 
Больше никого из них не видели.

У Красовской нет иллюзий по поводу этого 
вечера. Она убеждена, что убить обоих мужчин 
отдал приказ лично Александр Лукашенко, пре-
зидент Беларуси с 1994 года, называемый послед-
ним диктатором Европы. «Когда муж пропал, я не 
знала что делать. Я даже не понимала, что про-
исходит, – рассказала женщина The Washington 
Diplomat. – Я стучала во все двери. Наконец я 
поняла, что только международное сообщество 
может мне помочь, потому что в Беларуси нет 
справедливости».

Красовская говорит, что «если бы Гончар не 
пропал, я уверена, что он был бы следующим пре-
зидентом Беларуси». Она объясняет, что ее муж 
помогал спонсировать политическую кампанию 
Гончара в то время. По словам Красовской, «бело-
русский КГБ начал расследование случившегося. 
Они почти выяснили правду и арестовали чело-
века, ответственного за похищение. Но потом 
президент дал приказ освободить этого человека 
и уволил генерала, возглавлявшего КГБ».

Убийство и его замятие – звучит как сцена из 
бестселлера 1981 года «Парк Горького» Мартина 
Круза Смита, но это не детективный роман. Это 
скорее жутко напоминание о том, что может слу-
читься даже сегодня с тем, кто идет против Лука-
шенко. «Никто и представить не мог, что режим 
может быть таким жестким, – говорит Красовская. 
– Я ожидала, что они могут уничтожить его бизнес 
или посадить в тюрьму. Но я никогда не думала, 
что они могут убивать людей».

Красовская выросла при коммунизме, но, по ее 
словам, она радовалась, когда Советский Союз, 
наконец, развалился и Беларусь стала независи-
мым государством. «Это был как глоток свежего 
воздуха. Мы думали, что станем жить лучше и 
сможем свободно путешествовать и побывать в 
остальной Европе, получить образование и демо-
кратию. Было столько надежд, – вспоминает она. 
– Когда к власти пришел Лукашенко, я подумала, 
что это какая-то шутка. Он выглядел, как смешной 
человек. Он не мог правильно говорить, и его 
речи были такими глупыми».

В то время Красовская преподавала детскую 
психологию в ведущем университете страны и 
была замужем 24 года. Ее мужу было 47, когда 
он исчез. «Есть видеозапись убийства, но власти 
никогда не позволят расследовать дело до конца, 
потому что они сами все это организовали. Даже 
официальный следователь сказал нам об этом. 
От источника в России нам стало известно, что 
произошло на самом деле. Так что мы знаем, кто 
организовал все и кто отдал приказ», - говорит 
Красовская.

В 2002 году Красовская и ее подруга Светлана 
Завадская, жена журналиста Дмитрия Завадского, 
похищенного двумя годами ранее, организова-
ли твердо придерживающуюся правых взглядов 
инициативу «Мы помним», чья задача, как напи-
сано на сайте, заключается в распространении 
правдивой информации о политически мотиви-
рованных исчезновениях граждан Беларуси и ин-
формировании мирового сообщества о ситуации 
в Беларуси». В октябре 2004, после выхода рез-
кого доклада Совета Европы о нарушениях прав 
человека в стране, Конгресс США одобрил, и пре-
зидент Джордж Буш подписал «Акт о демократии 
в Беларуси». Закон разрешает помощь США по-
литическим партиям, НПО и независимым СМи, 
распространяющих идеи демократии и прав че-
ловека в Беларуси.

Красовская вернулась на родину в декабре, и 
ее чуть не арестовали вечером 19 декабря, когда 
600 человек были задержаны на главной площа-
ди Минска во время протеста против результа-
тов сомнительных выборов, которые продлили 
правление Лукашенко еще на пять лет. «Людей на 
краю площади избивали, но я с друзьями была в 
середине, и нас сжали со всех сторон. Там было 
больше людей, чем милиции. У них не было доста-
точно сил, чтобы арестовать всех, – вспоминает 
она. – Мне повезло, но большинство из моих дру-
зей арестовали. Три оппозиционных кандидата 
до сих пор находятся в тюрьме».

Власти утверждают, что Лукашенко выиграл вы-
боры с 79,6 процентами голосов, но Красовская 
сомневается, что он набрал хотя бы 40 процентов, 
уж точно не больше. «Выборы не были признаны 
ОБСЕ (Организацией по безопасности и сотруд-
ничеству в Европе), а это означает, что Лукашенко 
нелегитимен, – говорит она. – Проблема в том, 
что гражданское общество не может участвовать 
в подсчете голосов. В помещение, где происходит 
подсчет голосов, к столу подсчета никому нельзя 
подойти, так что можно фальсифицировать ре-
зультаты сколько угодно».

Ларри Лакснер, «The Washington Diplomat».

«СущеСтвует 
вИдеозАПИСь уБИЙСтвА 
ГонЧАрА И КрАСовСКоГо»

– в интервью «радыё Свабода» вы 
заявили, что инициатива о вашем 
исключении исходила от председа-
теля КГБ и минюста. откуда у вас 
эта информация? 

– Я видел материалы, которые были 
представлены Министерством юсти-
ции. Минюст вынес представление 
в президиум коллегии адвокатов на 
основании письма председателя КГБ.

– Когда в последний раз вы виде-
ли Андрея Санникова?  Как он себя 
чувствовал: как его здоровье, пси-
хологическое состояние?

–– 16 февраля.  Знаете, с того време-
ни как в бытность мою адвокатом мне 
вынесли предписание, я отказался 
отвечать на эти вопросы. и отказал-
ся отвечать не потому, что это тайна 
следствия. 

Но считаю, того, что я сказал в на-

чальный период следствия, уже до-
статочно. Каково состояние здоровья 
Андрея Санникова – нужно спраши-
вать у тех, кто дальше будет защищать 
его интересы. Если еще точнее: нужно 
добиваться того, чтобы состояние его 
здоровья стало предметом иссле-
дования, которое будет открытым и 
подконтрольным обществу. Нужно 
добиваться того, чтобы Санников был 
реально обследован медиками, и ре-
зультаты обследования были доведе-
ны, по крайней мере, до его родных и 
близких.  А говорить о том, какие мои 
ощущения… Я много чего видел. Но 
пока Санников там, я стараюсь об этом 
не говорить. 

– Писал ли Санников какие-то по-
каянные письма?

– Во всяком случае, я ничего об этом 
не знаю. Сомневаюсь. Но скажу так: 

чтобы не написал Санников, находясь 
в тех условиях, куда его поместили, 
– это не должно приниматься во вни-
мание во-о-бще. Этот период жизни 
нужно просто вычеркнуть. Чтобы он 
не написал, чтобы не сделал, более 
того, какие бы показания не дал – на 
это не надо обращать внимания. Чело-
век находится в тех условиях, которые 
международными нормами определе-
ны как «пытки» – бесчеловечное, уни-
жающее обращение. Как минимум. 

– Как мне написать в тексте: я наде-
ялся, что Павел Сапелко расскажет то, 
что не мог рассказать, будучи адвока-
том, но он решил по-прежнему не от-
вечать на некоторые вопросы, т.к. все 
еще опасался за будущее своих быв-
ших подзащитных?

– Правильнее будет написать, что 
Сапелко не мог ответить на вопро-

сы, не согласовав ответы со своими 
подзащитными.  Я могу вам сказать 
так. Когда идет речь о применении 
недозволенных методов следствия, 
реакция адвоката обычно выглядит 
следующим образом. Подзащитный 
заявляет: в отношении меня приме-
нялись недозволенные методы след-
ствия. Адвокат задает вопрос, что на-
мерен делать подзащитный: подавать 
жалобу или воздержаться – потому 
что зачастую последствия могут быть 
прямо противоположными ожидае-
мому. 

Когда адвокат общается со своим 
подзащитным наедине в течение 20 
минут в первый день, когда еще не-
понятно о чем пойдет речь дальше, и 
впоследствии лишен возможности по-
стоянно общаться с ним – это не рабо-
та. Конечно, мне хотелось встретиться 

с Санниковым, хотя бы рассказать 
какие действия предпринимаются в 
его защиту. Но я и этого не мог тол-
ком рассказать. Было так. Я прихожу 
– в кабинете сидит следователь, сидит 
Санников или его приводят позже. 
Начинается допрос. Нам во время 
следственного действия общаться с 
Санниковым нельзя – так считает сле-
дователь. Обсуждать какие-то вопро-
сы по делу – тоже нельзя. Единствен-
ное, до чего снисходил следователь, 
разрешал при нем вкратце обсудить 
какие вещи и продукты передать Сан-
никову при следующей передаче в 
СиЗО КГБ. 

– Что сейчас главное для Санни-
кова – выйти здоровым?  Мне кажет-
ся, просто выйти. На любых условиях. 
и выйти чем скорее, тем лучше. 

руслан Горбачев.

Свет ПрА БеЛАруСь  ПрАБЛемы эКАноміКі

нАшА ўЛАдА

ТЭМА ЦЭН НА ПРАДУКТы І ПАСЛУГІ, НАПЭЎНА, САМАЯ ПАПУЛЯРНАЯ СЯРОД АБСАЛюТНАй 
БОЛьШАСЦІ НАШыХ СУАйЧыННІКАЎ І, ПЕРАКАНАНы, ЗАСТАНЕЦЦА ТАКОй ЯШЧЭ ВЕЛьМІ 
ПРАЦЯГЛы ЧАС, КАЛІ НЕ ЎВЕСь 2011 ГОД. 

Условия, которые определеНы как пытки
юРиСТ ПАВЕЛ САПЕЛКО, ДВЕ НЕДЕЛи НАЗАД иСКЛюЧЕННый иЗ КОЛЛЕГии АДВОКАТОВ, В иНТЕРВью «САЛІДАРНАСЦІ» ПРОЛиЛ СВЕТ 

НА РЕАЛьНОЕ ПОЛОжЕНиЕ В СиЗО КГБ СВОЕГО БыВШЕГО ПОДЗАщиТНОГО, ЭКС-КАНДиДАТА В ПРЕЗиДЕНТы АНДРЕЯ САННиКОВА. 


